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 ی، صنایع، معادن و کشاورزی تبریز  تخصصی اتاق بازرگان -دبیرخانه کمیسیون های مشورتی       

 کشاورزی، آب و محیط زیست صورتجلسه کمیسیون    

 رئیس کمیسیون:

 بشیر جعفری

تاریخ جلسه :    

26/05/1402 

 :  محل نشست

 اتاق بازرگانی تبریز 

 10:30  ساعت اختتام : 08:30  ساعت شروع :

 اعضای جلسه : مطابق لیست پیوستی 

 دستور جلسه : 

 بررسی آخرین وضعیت منابع آب استان و دریاچه ارومیه

 صورت مذاکرات : 
 

  یسیونجلسه کم  ینسوم   اصلی  محور  ضمن خوش آمد گویی،  ،آب و محیط زیست اتاق تبریز  رئیس کمیسیون کشاورزی،    ،بشیر جعفری

و  یآب شرب، آب کشاورز ینم أت ینهو افزود: در حال حاضر ما در استان در زم  را بحران آب عنوان کرد یستز یطآب و مح ی،کشاورز

 .  یمبا مشکل مواجه هست یهاروم  یاچهدر

 ی زبه بخش کشاور  یدر برنامه هفتم، نگاه مناسباظهار داشت    توسعه کشور  وی با اشاره به محقق نشدن اهداف چشم انداز بیست ساله

است نگرفته  است؛    صورت  نشده  لحاظ  سرمازدگی  و  خشکسالی  کشاورزی،  بیمه  برای  هم  مناسبی  منابع  بخش    یدهنادو  گرفتن 

 حوزه به ضرر تمام کشور است.   یندر ا گذارییه به سرما یژهو عدم توجه و یکشاورز

انتقال آب از    یه،اروم   یاچه کمربند سبز در اطراف در  یجادا  :مطرح کرد که شامل  یهاروم   یاچه در  یایمنظور اح  به  هایییشنهادپ  ،جعفری

و ضرورت توجه به  امکان تولید برق با توجه به اختلاف ارتفاع دو دریاچه    ،با توجه به حجم دریاچه وان و سنخیت آب  وان  یاچهدر

 . می باشدبحث دامپروری فراسرزمینی و  آب  یپلماسید

   اشاره کرد.   های ارسباران نیزاحیای جنگل موضوع لزوم  وی همچنین به 

 

طی سخنانی به مشکلات متعدد و عوامل ایجاد بحران دریاچه  ،  رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی تبریز  ،یونس ژائله

اکسیژن موجود در هوا  کارشناسی برای راهکارهایی بر پایه علم روز دنیا از جمله تولید آب با استفاده از  کار ِارومیه اشاره کرد و انجام  

   و هیدروژن مایع، افزایش بارندگی به کمک بارورسازی ابرها و کاهش سطح دریاچه را خواستار شد.

و با توجه به اینکه مصرف آب در    شده است  یتوسعه بخش کشاورز  ومردم    ییغذا  یازن  یشافزا  منجر به  یتجمع  یشافزاافزود:    ژائله

 سیستم های نوین آبیاری بیش از پیش احساس می شود.استفاده از  و  مصرف آب   یریت بهینهضرورت مدبخش کشاورزی بالاست،  

 کاری برای کاهش اثرات سوء خشک شدن دریاچه اشاره کرد. وی همچنین به اجرای طرح جنگل

 

با اشاره به کاهش سطح آب های زیرزمینی و وضعیت آبخوان ها، توسعه اراضی   ،دانشگاه ارومیهعلمی  هیئت  عضو    ،بهزاد حصاری

 :تأکید کرد در حوزه دریاچه ارومیه،  هزار هکتار و وجود چاه های غیرمجاز  650کشاورزی به 

درصد باقی   60یم و  درصد آب می باش  40برای دستیابی به پایداری محیط زیست طبق استانداردهای موجود مجاز به مصرف    -

 بایستی به پایین دست و تالاب ها و دریاچه منتقل شود.  
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متأسفانه مدیریت و حکمرانی آب در جامعه ما فقط در جمع آوری آب بها و فروشندگی آب خلاصه شده است؛ در حالی که در  -

 ب موجود به درستی مدیریت شود.  آشرایط کنونی بایستی هر قطره 

افزود: با توجه به ادامه دار بودن رکورد سالانه دمای هوا، اگر سیاستگذاری ها بر مبنای شرایط طبیعی و حصاری همچنین   -

یک تهدید  نعادی باشد، امیدی به نجات دریاچه نبوده و چند سال بعد ساکنین منطقه مجبور به مهاجرت خواهند شد که ای

 می باشد.   سرزمینی بزرگ 

ح کلان )سیاستگذاری بر مبنای شرایط موجود و بحرانی(، میانی و استانی )دستیابی به وی پیشنهادات خود را در سه سط -

کشاورزی قراردادی( و    اصلاح آبخوان ها(، خرد )ارتقاء بهره وری آب  روش های پایدار و عملی برای مدیریت بهتر منابع آبی،

 ارائه داد. 

 

با تأکید بر فرهنگ سازی در مورد مصرف آب و استفاده از آبیاری تحت فشار در   ،رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق ارومیه ،جعفر نیکزاد

بخش کشاورزی و جلوگیری از توسعه سطح زیر کشت در منطقه، خواستار اتحاد بخش خصوصی برای افزایش مطالبه گری از دولت 

 شد و افزود: 

نیازمند تلاش جدی و هماهنگ از سوی دولت، مجلس، مقامات محلی و بین المللی با پیگیری های بخش نجات دریاچه ارومیه   -

 خصوصی بوده و در این زمینه اتاق ارومیه آماده همکاری و همفکری با سایر نهادها می باشد.

 

 اظهار داشت:   کارشناس ارشد حوزه آب رحیم میدانی،

 وط به کمبود آب باشد، حاصل سوء مدیریت هاست. بحران به وجود آمده بیشتر از آنکه مرب -

با توجه به دیر بازده بودن پروژه های مدیریتی و در نتیجه کنار گذاشته شدن از اولویت ها، اگر با این رویه ادامه دهیم نه    -

به خواهیم تنها شاهد نجات دریاچه و محیط زیست و سفره های زیرزمینی نخواهیم بود، بی انضباطی منابع آبی را هم تجر

 کرد. 

مدیریت یکپارچه منابع آب، اصلاح الگوی کشت با جلب اعتماد مردم، اجرای طرح نکاشت و جبران خسارت و پرداخت حق  -

 می باشد.آبه به کشاورزان به عنوان راهکارهای پیش رو برای نجات دریاچه 

 

با اشاره به اینکه مصرف عمده آب در بخش کشاورزی می باشد، بر  ،  یزدانشگاه تبر   یدانشکده کشاورز  یعلم  تتیعضو ه  ،عادل دباغ

و فراهم کردن زیرساخت های توسعه برای تغییر معیشت منطقه از کشاورزی به نیمه کشاورزی و کشت مناسب منطقه  یاصلاح الگو

 صنعتی مانند صنایع مرتبط با پوشش گیاهی طبیعی و چوب، زنبورداری و... به عنوان راهکار اصلی تأکید کرد.  

 دباغ افزود: 

بایستی فشار وارد بر منابع آب و خاک را   ، رش سالانهاعمال حق آبه رودخانه ها بر اساس با  با مدیریت چاه ها و تعیین و -

 کاهش و به اکوسیستم اجاز دهیم تا دریاچه را احیا کند.  

 

نتیجه عدم    ،اشاره به اینکه بحران حاضربا    ،یاسلام   یاسکو و آذرشهر در مجلس شورا  یز،مردم تبر  ینده نما  ،یفرهنگ  ینمحمد حس

 کرد:  یدکأتوجود سیستم کلی و کلان نگر بوده، 
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و استفاده   یهاروم   یاچهدر  یزدر حوضه آبر  کشت  یالگو  یم؛ اصلاحباش  یعمل  یبه دنبال راهکارها  یدبا  یهاروم   یاچهنجات در  یبرا  -

منطقه است، اما اگر قرار باشد با همان   ینکاهش مصرف آب در ا  یقابل اجرا برا  یهااز راه  یاریآب  یزهمکان  یها  از روش

 برد.   یمنخواه ییراه به جا  یم، ش دهیکشت را افزا یرسطح ز  ی،سنت یستم س

 ینچند برای نجات دریاچه  کرد و افزود: در حال حاضر    ید تاک  یهاروم   یاچه در  یایبه اح  ی و کل  ی بر لزوم تفکر چند بعد  وی -

ی به تبخیر، برداشت و جذب طبیعی در مسیر هم توجه و انتقال از طریق لوله بایستآب مطرح است، اما  انتقال    از جمله راهکار  

  .را مدنظر قرارد دهیم

 تاکید کرد.نیز  )جهت کاهش تبخیر( مطالعه اثر برداشت نمک برای افزایش عمق دریاچه انجام همچنین به  ،فرهنگی -

 

 با اشاره به تبخیر آب به عنوان مهم ترین مشکل در راستای احیای دریاچه، اظهار داشت:  ،فعال رسانه ای ،شاهین محمودی

طبق نظر کارشناسان تنها راه نجات دریاچه، تخلیه نمک و لجن در سه نقطه به حالت کاسه ای برای افزایش عمق و کاهش  -

 بدون دریافت هزینه هستند. تبخیر می باشد. خوشبختانه شرکت هایی هم حاضر به انجام تخلیه لجن 

 

عوامل ایجاد این وضعیت را سوء مدیریت،    ،آب منطقه ای آذربایجان شرقی  شرکتمعاون حفاظت و بهره برداری    ،مجتبی جلیل زاده

افزایش مصرف و توسعه بخش کشاورزی، راندمان پایین آب در کشاورزی سنتی، مصرف آب شرب بالای استاندارد جهانی، افزایش  

زایش تبخیر، کاهش رواناب ها، تغییر اقلیم و اجرایی نشدن طرح های نکاشت، جایگزینی معیشت و بارورسازی ابرها عنوان  دما و اف

 کرد. 

جلیل زاده بر تبدیل مصوبات احیای دریاچه به قانون برای قابل اجرا شدن آنها تأکید کرد و افزود: برای تغییر الگوی کشت،  -

 ی به دنبال سیاست گذاری درست در قیمت گذاری ها باشیم.به جای اعمال محدودیت ها بایست

 

با اشاره به مطرح شدن طرح انتقال آب از دریاچه وان در نشست شورای ،  یامطالعات غرب آس  یرانیعضو انجمن ا   ،کاظم زادهاحمد  

مسائل فنی و کیفی و وجود مازاد آب  با حضور نمایندگانی از سازمان ملل و امکان اجرای طرح با توجه به    96شهر ارومیه در سال  

 برد یاد کرد. -دریاچه وان و تأسیس نیروگاه آبی برای تأمین انرژی در مقابل آب، از این طرح به عنوان یک معامله برد

 

آذربایجان شرقی   ،اکبر فتحی ا  اشاره   با  ،رئیس سازمان جهاد کشاورزی  الگو  ینکهبه   ی،کشاورز  یننو   یها  یوهکشت، ش   یاصلاح 

کشاورز    یشتمع  ینو بدون در نظر گرفتن تأم   یجیکشت فقط با اقدامات ترو  یرتحت فشار و عدم توسعه سطح ز  یاریآب   یستمس

 یست، خواستار تبدیل این طرح ها از حالت تقاضا محور به حالت اجبار قانونی شد.  ممکن ن

 وده و نیازمند عزم ملی است. اقداماتی که برای احیای دریاچه لازم است، موضوعی فرادستگاهی ب وی افزود: -

 

با اشاره به اینکه چندین طرح مطالعاتی در دانشگاه انجام شده و مهم ترین  ،  عضو هیئت علمی دانشگاه تبریز  ،دکتر احمد فاخری فرد

 درصدی مصارف آب کشاورزی می باشد، بیان کرد:   40آنها طرح کاهش 

گزارش موثق برای الگوی   14طی تحقیقات انجام شده که از منطقه بزقوش سراب تا ورودی دریاچه را شامل می شود،   -

  نی توسط متخصصانی از دانشگاه، سازمان های جهاد کشاورزی و آب منطقه ای آماده شد کشت و مدیریت آب های زیرزمی

 که متأسفانه اجرایی نشد.  
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مدت   - کوتاه  و سطحی(،  زیرزمینی  آب  منابع  مدیریت  و  علمی  تحقیقات  از  نتایج حاصل  اجرای   ( بلندمدت  راهکار  وی سه 

ای تبریز، ارومیه، آذرشهر و بناب و رهاسازی( و طرح انتقال آب  )مدیریت آورد طبیعی، زاب و فصول غیرزراعی، تصفیه خانه ه

 از دریاچه وان را پیشنهاد کرد.  

علمی اشاره و افزود: این پدیده ترکیه را هم دچار می   فاخری فرد به نتایج آزمایش انتشار نمک با تونل باد به صورت کاملاً -

 اسی ها در نظر بگیرند.کند و سیاستگذاران ما می توانند این موضوع را در دیپلم

 

 یطی مح  یستمسائل زمتأسفانه  :  اظهار داشت  ،یاسلام   یاسکو و آذرشهر در مجلس شورا  یز،مردم تبر  یندهنما  ،الله متفکر آزادروح  

 . نگرفته و اقدام لازم انجام نمی گیردبه معضل نشوند، مورد توجه قرار  یل که تبد یتا زمان

وی داشتن نگاه فنی و تخصصی به مسئله را لازم دانست و   است.  یادز  ییو نظام اجرا  ینظام مطالعات  ینسفانه فاصله ب أمت  -

 بیان کرد:  

تغییر اقلیم، گرمایش و توسعه بی رویه کشاورزی و عدم مدیریت صحیح منابع آب در حوضه آبریز دریاچه باعث کاهش  -

نقش داشته اند،   یاچهکه در خشک شدن در  یقطع اقدامات  با ورودی آب و به هم خوردن نظم طبیعت شده است، بنابراین  

   جوابگو نخواهد بود. ینهزم  یندر ا یافراط یها یاستگذاریکند. قطعا س یاتواند خود را اح یبه مرور زمان م  یاچهدر

حوضه آبریز   متفکر آزاد با اشاره به اینکه طرح انتقال آب فقط یرای شرایط اضطراری بوده، بر انجام اقدامات صحیح در خود -

 تأکید کرد.  

وی همچنین از این مطلب که اعتبارات ترویج که به سایر استان ها نیز تخصیص می یابد، به نام احیای دریاچه به آذربایجان  -

 شرقی و غربی داده می شود، انتقاد کرد. 

 

  یندگانبا حضور اکثر نما  یگفت: جلسه ا  ،یاسلام   یاسکو و آذرشهر در مجلس شورا  یز،مردم تبر  یندهنما  ،الدینییرتاج محمدرضا م 

مصوبات    یلتوان به طرح تبد   یگرفته شده است که از آن جمله م   یهاروم   یاچهدر  ینهدر زم   یخوب  یمات و تصم  یم برگزار کرد  شمال غرب

 کرد و افزود:به قانون اشاره  یهاروم  یاچهدر

 طرح های پیشین جزئی نگر بوده و بایستی مکمل هم باشند.   -

منابع و مصارف    یریت از عدم مد  ی ناش  یهاروم   یاچهآمده در حوزه در  یش : بخش عمده بحران پمیر تاج الدینی اظهار داشت -

وی کشت و مکانیزه ، اصلاح الگمجاز  یرغ  یچاه ها  یفتکل  نیازمند تعیین  ینهزم   یناست. در ا  یهاروم   یاچهدر  یزآب در حوضه آبر

 کردن کشاورزی هستیم.  

در دهه فجر امسال افتتاح خواهد    یزطرح  ن  ینگفت: فاز دوم ا  یهاروم   یاچهبه در  «سیبی با اشاره به انتقال آب از سد »کان  وی -

   شد.

 

تعیین    ضرورت  های خود را در خصوص  پیشنهاد ،  نائب رئیس کمیسیون کشاورزی، آب و محیط زیست اتاق تبریز  ،حسین کوهستانی

و رود ارس، ایجاد پنل های خورشیدی    ارومیه  ، ضرورت دیپلماسی آب در خصوص دریاچه ارومیه  متولی مشخص برای امور دریاچه

 ارائه نمود.، شتغالزایی و پیگیری اجرایی شدن پروژه های مطالعاتیبرای استفاده از گرمایش جهانی برای تولید انرژی پاک و ا
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اظهار داشت: با توجه به سابقه طرح موضوع دریاچه در مدارک   ،یاسلام   یمجلس شورانماینده مردم بستان آباد در    ،غلامرضا نوری

 سیاسی، دولتی و جناحی نبوده و هر نوع نگاه سیاسی به آن می تواند آسیب زننده باشد.   ،دهه چهل دانشگاه، موضوع دریاچه

ییرات اقلیم و بحران مجلس بیان کرد: متأسفانه هنوز تغ  90وی همچنین با اشاره به نکوهش معاهده پاریس در کمیسون اصل   -

 را باور نکرده ایم.

نوری افزود: با توجه به اینکه مطالعات موجود با تمام توان علمی کشور انجام شده، برای حل بحران بایستی به اجرای طرح   -

 ها تمرکز کنیم که در این راستا تأمین منابع مالی لازم مهم ترین مسئله می باشد. 

 

ما است و خشک   یتهو  یهاروم   یاچهکرد: در  بیان  ،یاسلام   یاسکو و آذرشهر در مجلس شورا  یز،مردم تبر  یندهنما  ،یمناد  یرضاعل 

   دهد. یشعاع قرار م المنطقه را تحت  ینساکن یتمام جوانب زندگ یهاروم  یاچه شدن در

و... را از عوامل موثر در   یاچهه درضدر حو  رویهی پل روگذر، کشت ب  یجاد، ادر مسیر زرینه رود  آب  رویهی ب  یبرداشت ها  وی -

   منطقه دانست.  ینبحران آب در ا یدتشد

جهت کاهش میزان مصرف کشاورزی و افزایش ورودی تحت فشار در منطقه    یاریآب  برای  تخصیص بودجهبر ضرورت    منادی -

   کرد. ید تاکبه دریاچه 

 

آب منطقه ای و   سازمان های  افزایش بودجه های استانی و کشوری  لزوم  ی بهسخنان  یط،  نماینده فرمانداری ارومیه  ،علی کلانتری

 کشاورزی قراردادی اشاره کرد.لزوم اجرای جهاد کشاورزی و 

 

 مصوبات جلسه : 

 متن مصوبه  ردیف

وان و سوابق   یاچهبر امکان انتقال آب از در  یمبن  یهاروم   یاچهدر  یایاح  یبرا  یدجد  یقاتتحق  یجبا توجه به نتا   یدمقرر گرد 1

پیسیونکم   ی؛ا  یهموضوع توسط طرف ترک  یشنهادپ نما  یها  یگیری،  از مجمع  را  دولت  یندگانلازم  مراجع  و    یشمالغرب 

 طرح بعمل آورد. ینشدن ا  یی مربوطه جهت اجرا

  یقات تحق یج شدن نتا  یبه قانون و کاربرد یهاروم  یاچهدر یایمصوبات جلسات و ستاد اح یلتبد  یبرا یسیون کم ید مقرر گرد 2

 بعمل آورد. یاسلام  یمجلس شورا یندگانلازم را از نما یها یگیریپ ی؛علم

ر  د  یپلماسی د   یو اقدامات لازم برا  یاتلازم را در مورد فراهم نمودن مقدمات مطالعات، تحق  یگیریپ   یسیون،کم  ید مقرر گرد 3

 در ارمنستان انجام دهد.  ینیفراسرزم  یمورد طرح دامپرور

کشت    یر تحت فشار و عدم توسعه سطح ز  یاریآب  یستمس  ی،کشاورز   ین نو  یها  یوه کشت، ش   ی اصلاح الگو  ینکهبا توجه به ا 4

لازم را   یگیری پ   یسیونکم  یدمقرر گرد  یست؛کشاورز ممکن ن  یشتمع  ینو بدون در نظر گرفتن تأم   یجی فقط با اقدامات ترو

  ین ساکن   یگزینجا  یشتمع  ینو مقررات مرتبط با تام   ینقوان  یب تصو  بادر ارتباط    یدولت  یمجلس و سازمان ها  یندگاناز نما

 آنها بعمل آورد. یکشاورز یها یتبه موازات کاهش فعال یهاروم  یاچه حوزه در

 یگیری مسئول پ   یرا از سازمان ها  یهاروم   یاچهدردر حوزه    یرمجازغ  یچاه ها  یکامل مسدود یاجرا  یسیون،کم  یدمقرر گرد 5

 کند.
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تحت فشار و   یاریبودجه آب  یشمجلس جهت افزا  یندگانو نما  یلازم را از مراجع دولت  یها  یگیریپ  یسیون،کم  یدمقرر گرد 6

 کند.  یگیریرا پ یهاروم  یاچهدر حوزه در یبه حالت اجبار یخارج شدن از حالت تقاضا محور

به    یبو ترغ  یقدر خصوص تشو   یگذاران خصوص  یهو سرما  یلازم را از مراجع دولت  یها  یگیری پ  یسیون،کم  یدمقرر گرد 7

با    کمیسیون  انجام دهد.  یاچهکمربند سبز در اطراف در  یجادو کم آب بر و ا   یگزینجا  یدر انجام کشت ها  یگذار  یهسرما

  ی ستاد و مراجع رسم  ینخود را آماده و به ا  یشنهادیبسته پ  یه،اروم   یاچه در  یایتوجه به سابقه طرح موضوع با ستاد اح

 دهد.  یلمربوطه تحو 

 یبا مشارکت استانها   یهاروم   یاچهنجات در  یالملل  ینصندوق ب  یجاد مطالعات لازم را در مورد امکان ا  کمیسیون،  یدمقرر گرد 8

 انجام دهد.  یاچه حوزه در


